
 

 

 

Vážení sousedé,  

v loňském roce jsme přistoupili ke dvěma změnám v odpadovém 

hospodářství v obci: zavedli jsme Motivačně evidenční systém odpadového 

hospodářství (MESOH) a soutěžili jsme jiným způsobem svoz odpadu jak 

tříděného, tak směsného.  

Cílem MESOHu bylo začít spravedlivěji přistupovat k jednání 

domácností, které jsou šetrnější v oblasti domácích odpadů. Nejedná se 

pouze o třídění, které jsme podpořili pro domácnosti pohodlnějším pytlovým 

svozem plastu a papíru od domů, ale také o důraz na kompostování a 

přecházení vzniku odpadu. Domácnosti, které se aktivně zapojily do tohoto 

systému, sbíraly od dubna do konce září body, které se v prosinci přepočítaly 

na slevu z poplatku za odpad pro letošní rok. Některé domácnosti dosáhly 

na slevu až 300 korun. Protože byl systém zaveden vloni na jaře, mohlo se 

započítat pouze šest měsíců, polovina možných bodů, které bude možné 

získat ve standardním roce, tedy letošním. Pro letošní rok se započítávají 

eko-body již od začátku loňského října opět do konce září a v prosinci budou 

opět převedeny na slevu z poplatku.  

Souvisejícím cílem MESOHu je celkové snižování produkce 

odpadu, především toho směsného. V roce 2021 jsme vyvezli na skládku 

celkem 160 tun směsného odpadu, což je o 90 tun méně, než v předchozím 

roce! Znamenalo to úsporu 188 tisíc korun!  

Pořídili jsme také nové černé popelnice do vlastnictví obce, čímž 

jsme zrušili pronájem popelnic od svozové společnosti. S tím souvisela 

změna v platbě za svoz odpadu. Již se nepočítá každý svoz paušálně pro 

všechny domácnosti, ale eviduje se každý vývoz jednotlivé popelnice. Obec 

pak platí za tuto vyvezenou popelnici, přičemž je ujednána cena za vývoz 

plné popelnice. Tady se MESOH potkává se spravedlivější platbou svozové 



společnosti za vývoz popelnic. Pro domácnost je výhodné vyvážet až 

plnou popelnici, stejně jako pro obec.  

Celkově jsme v uplynulém roce odvezli o 177 tun odpadu méně (jak 

směsného, tak tříděného), než v uplynulém roce a snížili tím náklady o 223 

tisíc korun. Když sečteme vybrané poplatky za odpad a odměny za vytříděný 

obalový materiál, tak bylo stále potřeba doplatit za svoz odpadu a jeho 

likvidaci z obecního rozpočtu. Ovšem už ne 670 tisíc korun jako v roce 

2020, ale už „jen“ zhruba 315 tisíc.  

Objevují se různé drobnosti, s nimiž se musíme vypořádat, a upravit 

je. Při svozu pytlů s plastem a papírem občas dochází k situaci, kdy jsou 

k vývozu přistaveny pytle naplněné do ¾ nebo dokonce do ½. Za takto 

naplněný pytel zaplatí obec paušálně jako za pytel plný. Toto není pro 

společný systém hospodárné jednání. Proto je nutné připravovat pytle 

s odpadem zcela plné. Při posledním svozu byl takovýto ne-plný pytel každý 

pátý! Od příštího svozu pracovníci obce takovýto poloprázdný pytel 

nevyvezou. Označí jej samolepkou a domácnosti pytel vyvezou až při 

doplnění a příštím svozu. Pokud bychom pokračovali ve svozu 

poloprázdných pytlů s odpadem, bylo by to celkově nehospodárné.  

Jednou z aktivit napomáhajících snižování produkce odpadu 

v domácnostech je snaha nakupovat zboží bez zbytečných obalů. Podařilo 

se nám dojednat zařazení obchodu Bezobalov v Uherském Hradišti, Zelené 

náměstí 1290 (bývalá kasárna) do systému MESOH. Zájemci mohou 

nakupovat základní potraviny, drogerii nebo další věci do vlastních nádob a 

sáčků. Při nákupu si vyzvednou kartičku, s níž se zaregistrují do MESOHu 

a při nákupech v takto zaregistrovaných bezobalových obchodech mohou 

sbírat další eko-body.   

V souvislosti s bio-odpadem z domácností jsme na podzim stejně 

jako na začátku jara přistavili vanový kontejner na parkoviště na ulici 

Buchlovské. Je zde možno ukládat jak větve, trávu, ale i další rostlinný 

materiál. Obec se zapojila do společného projektu Sdružení měst a obcí 

Východní Moravy a požádala o dotaci na pořízení kompostérů. Projekt byl 

podpořen, ale administrativní průtahy způsobily, že agentura v současné 

době teprve soutěží dodavatele. Kompostéry pro domácnosti Velehradu 

bychom měli mít k dispozici bohužel až v podzimních měsících.  

Souhrnně je vidět, že se vyplatí aktivně přistupovat k odpadům nejen 

z pohledu ekologického, ale také finančního. Doufejme, že nastavený 

systém odpadového hospodářství se díky nám všem bude dařit ještě 

zlepšovat. Děkujeme všem, kteří aktivně přistupují k šetrnějšímu nakládání 

s odpadem! 



 

Zastupitelstvo obce i pro letošní roky vyhlásilo dotační program Dešťovka 

do zahrad na podporu zachytávání dešťové vody ze střech rodinných domů. 

Podmínky zůstávají stejné jako v minulém roce, tedy nákup nádob od 300 

litrů a úhrada 75% nákladů maximálně do výše 4 500 korun. Žádosti se 

přijímají již od začátku května.   

 

Stavba hasičské zbrojnice se blíží do svého finále. Stavební práce postupují 

podle harmonogramu bez větších komplikací. Při stavbě se postupně 

docházelo k souvisejícím úpravám a potřebám v podobě nové opěrné zídky, 

větší plochy předláždění chodníku, dostavba zídky za věží a dalších 

převážně stavebně technologických doplňků. Zastupitelstvo projednalo 

dodatek ke smlouvě, který znamená navýšení ceny o zhruba 722 tisíc korun. 

Celková cena výstavby je 14 211 298 korun. Obec získala dotace ve výši 5 

milionů korun. Stavba by měla být hotova na konci května.  

 

Při současné přípravě stavby ZTV v ulici Pod Zahrádkami jsem dokončili 

vynětí ze zemědělského půdního fondu a aktualizujeme podklady pro 

stavební povolení, stejně jako jsme aktualizovali rozpočet celé stavby. 

Zároveň připravujeme podmínky pro veřejnou zakázku na dodavatele celé 

stavby, abychom mohli po vydání stavebního povolení co nejdříve přikročit 

k zahájení stavby.  

 

Letošní Velehradská pouť, která se připravuje již v tradičním formátu – 

program po oba dny, standardní dopravní opatření, stánky, kolotoče a na 

závěr posezení s Cimbálovou muzikou Velehrad. Připravujeme drobnou 

novinku – obec vypsala veřejnou zakázku na výrobu a dodávku vratných 

půllitrových kelímků na čepované nápoje. Všichni, kteří budou na letošní 

pouti 4. a 5. července prodávat na stáncích točené nápoje, budou používat 

velehradské vratné kelímky, které jistě mnozí znají z různých turistických 

míst nebo festivalů. Doufáme, že se vám kelímky budou líbit a zároveň 

předpokládáme, že tím snížíme množství odpadu a nepořádku, který při 

pouti v obci vzniká.  

 

Zlínský kraj vyhlásil Program výměny zdrojů tepla v nízkopříjmových 

domácnostech. Příjem formulářů Žádostí o poskytnutí dotace bude spuštěn 

dne 14. 6. 2022. Žádat je možno na výměnu nevyhovujících kotlů za kotel na 

biomasu (automatický i ruční), tepelné čerpadlo, plynový kondenzační 



kotel. Místní akční skupina Buchlov pomůže žadatelům zdarma zpracovat 

žádosti. Detaily najdete třeba na webu Zlínského kraje nebo obce Velehrad.  

Od začátku válečného konfliktu na Ukrajině jsme ve spolupráci 

s velehradskou farností, poutním domem Stojanov, Arcibiskupstvím 

olomouckým, Charitou UH nabídli zázemí ženám s dětmi, kteří utekli do 

naší země před válkou. V současné době nachází na Velehradě zázemí přes 

dvacet osob. Většina z žen již našla stabilní práci, jedenáct dětí navštěvuje 

základní školu.  

Arcibiskupství dává k dispozici prostory jedné z hájenek pod 

velehradským hřbitovem, kde společně vytváříme zázemí pro rodiny bydlící 

na Velehradě v dočasném ubytování. Prostory pro bydlení si společně uklidí 

a připraví především právě jeho budoucí obyvatelé, ale dobrovolnická 

pomoc je samozřejmě vítána. Stejně tak budeme rádi, pokud budete ochotni 

poskytnout přebytečný, ale funkční nábytek a související vybavení. Nyní je 

zatím hájenka téměř prázdná. Aktuální seznam potřebných věcí opět 

naleznete na webových stránkách obce s přímým odkazem na úvodní 

stránce dole. Velmi Vám všem děkujeme za průběžnou pomoc i dary! 

S pomocí pro uprchlíky z Ukrajiny také souvisí rozhodnutí 

Zlínského kraje konečně nějak využít alespoň část bývalého ústavu 

v Salašské ulici. Sociální služby UH zde budou zřizovat dočasný „domov 

pro důchodce“ z Ukrajiny v kapacitě 24 lůžek. Velehradští hasiči pomohli 

se stěhováním volného nábytku z Vincentina a Kopretiny (DZP Salašská), 

za což jim putuje velké poděkování nejen od vedení SSL UH.  

 

Se stavbou D55 se zkomplikoval průjezd po cyklostezce do Starého Města. 

Už nyní není možné sjet na kole pod železniční most, ani napojit se na silnici 

přes „Železňák“. Cyklisté musí využít objížďku od kapličky sv. Antonínka 

a jet mezi poli kolem bývalého Slezanu a napojit se na ulici Brněnskou ve 

Starém Městě. Je možné, že mnozí cyklisté budou jezdit po hlavní silnici 

mezi Starým Městem a Velehradem, a proto vyzýváme všechny řidiče 

k opatrnosti a trpělivosti.  

 

DEN JAKO Z POHÁDKY 
dětský den obcí Velehrad & Modrá bude v sobotu 4. června odpoledne 

začátek ve dvoře Stojanova, cíl na hřišti na Modré 
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